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Z Markiem Plurà, pos∏em Platformy Obywatel-
skiej, cz∏onkiem Komisji Polityki Spo∏ecznej
i Rodziny rozmawia Joanna Kamiƒska

Dlaczego zdecydowa∏ si´ Pan kandydowaç
do parlamentu?

Po kilkunastu latach pracy w charakterze
pracownika socjalnego i organizatora stowa-
rzyszeƒ osób niepe∏nosprawnych, w wielu sy-
tuacjach doszed∏em do granicy mo˝liwoÊci
dzia∏ania wyznaczonej przez prawo, które jest
niespójne z rzeczywistoÊcià. Po licznych mo-
ich staraniach jeszcze sprzed kadencji, wiem,
˝e to mo˝na zmieniç tylko od wewnàtrz. G∏os
nawet jednego pos∏a, który interpeluje, nieste-
ty ciàgle znaczy wi´cej ni˝ kilka tysi´cy osób
demonstrujàcych na ulicach miast. 

Jakie Pan, jako pose∏, ma cele w stosunku
do osób niepe∏nosprawnych i przewlekle cho-
rych? Co Pan chce zmieniç w ich po∏o˝eniu?

MyÊl´ o bardzo praktycznych rzeczach,
o których cz´sto si´ zapomina. Przede wszyst-
kim dotyczy to kwestii zaopatrzenia ortope-
dycznego. To jest nasz wielki narodowy
wstyd. Niestety, tak g∏´boko ukryty przed opi-
nià publicznà, ˝e nikt si´ tym nie interesuje. 

Chcia∏bym tak˝e wspieraç dzia∏ania, które
spowodujà zaistnienie w naszym kraju tzw.
ustawy antydyskryminacyjnej, tak by da∏a
ona osobie niepe∏nosprawnej mo˝liwoÊç od-
wo∏ania si´ od ró˝nych absurdów, które ha-
mujà jej aktywnoÊç. Brakuje nam tak˝e wy-
posa˝enia osoby niepe∏nosprawnej w takie
instrumenty, które pozwolà jej iÊç w∏asnym
torem ˝yciowej aktywnoÊci. Ustawa prze-
ciwdyskryminacyjna, pozwoli nam ratyfiko-
waç Kart´ Praw Osób Niepe∏nosprawnych
ustanowionà przez ONZ.

Trzeci cel, który chcia∏bym osiàgnàç, to
wprowadzenie w ˝ycie ustawy zabezpieczajà-
cej przysz∏oÊç osób starszych i niesamodziel-
nych, czyli tzw. ustawy piel´gnacyjnej. Obec-
nie ciàgle mamy dramatyczne przyk∏ady jak
ten system opieki stacjonarnej wyglàda. 

Te trzy ustawy z powodu swoich tematów
wywo∏ujà du˝à niecierpliwoÊç spo∏ecznà,
g∏ównie w Êrodowisku osób niepe∏nospraw-
nych. Ich ustanowienie jest konieczne, zw∏asz-
cza po wielu latach zaniedbaƒ.

Czy po kilku miesiàcach przebywania
w parlamencie nadal Pan wierzy, ˝e te cele
osiàgnie?

Nauczy∏em si´ tutaj szybko oddzielaç ziar-
no od plew i znajdowaç te osoby, które tak jak
ja przysz∏y tu nie z powodu polityki, ale z po-
wodu rzeczywistoÊci, którà chcà zmieniç. Nie
brakuje w Sejmie takich pos∏ów.

Wspomnia∏ Pan o projekcie ustawy piel´-
gnacyjnej. Zosta∏ on przygotowany jeszcze
przez poprzednià ekip´. Czy nowy rzàd zamie-
rza kontynuowaç prace nad tym projektem?

Przygotowany projekt mo˝na uznaç za ma-
teria∏ wyjÊciowy, poniewa˝ jest on nie do koƒ-
ca sprawdzalny w praktyce. W tej chwili trwa-
jà prace nad nowym projektem, które pilotuje
pan minister Boni. Od poczàtku kadencji od-
by∏y si´ ju˝ dwa robocze spotkania na ten te-
mat. Prace wczeÊniejszego zespo∏u sà konty-
nuowane. Poprzedni projekt to dobry grunt,
poparty licznymi badaniami naukowymi, któ-
ry trzeba uzupe∏niç o to jak praktycznie ten
system przeprowadziç, ˝eby nie poprzestaç
tylko na poziomie Êciàgania sk∏adek.

Czy Pana zdaniem warunkiem nabycia
Êrodków absorpcyjnych, np. pieluch powinno
byç posiadanie wózka inwalidzkiego?

OczywiÊcie nie. JeÊli tutaj stawia si´ jakieÊ
bariery, to pacjent jest traktowany jak pi∏eczka
ping-pongowa pomi´dzy Narodowym Fundu-
szem Zdrowia, a grupà producentów i sprze-
dawców, a nie jest podmiotem ca∏ej tej sytu-
acji. Przecie˝ nikt nie kupuje tych rzeczy, ̋ eby
nimi ozdabiaç mieszkanie, czy zawieszaç na
choince. Mam nadziej´ i na razie nic poza nià,
˝e ˝yjemy w czasach, w których skutecznoÊç
b´dzie opiera∏a si´ na zaufaniu.

Jak Pan ocenia projekt rozporzàdzenia
Ministra Zdrowia w sprawie zaopatrzenia
w przedmioty ortopedyczne i Êrodki pomoc-
nicze?

Jestem nim wstrzàÊni´ty. Projekt zupe∏nie
odbiega od postulatów, które wysuwa∏y orga-
nizacje osób niepe∏nosprawnych. W roku 2006
powo∏ano grup´ roboczà w Ministerstwie
Zdrowia, w której byli zarówno reprezentanci
MZ i NFZ, fachowcy medyczni, jak i grupy
producencko - handlowe, a tak˝e osoby niepe∏-
nosprawne. Z wielkim ̋ alem przyjà∏em fakt, ̋ e
po pierwszym posiedzeniu te prace zosta∏y za-
wieszone. To spotkanie ju˝ da∏o dobry efekt,
poniewa˝ ustali∏o i zbie˝noÊç i ró˝nice pomi´-
dzy poglàdami tych ró˝nych Êrodowisk. 

Nowy projekt druzgocze aktywnoÊç osoby
niepe∏nosprawnej. Zupe∏nie niezrozumia∏e jest
tak˝e wprowadzenie cz´Êciowej odp∏atnoÊci
za sprz´t.

Ju˝ zosta∏y podj´te kroki przeciwdzia∏ajàce
wprowadzeniu w ˝ycie tego projektu rozpo-
rzàdzenia. Do MZ zosta∏ przekazany wniosek
o skierowanie tego projektu do konsultacji Ko-
misji Polityki Spo∏ecznej.

Jednà zalet´ ma ten kiepski projekt - to, ˝e
jest tak bardzo kiepski spowodowa∏o, ˝e uda∏o
si´ mnie i innym osobom, którym te sprawy sà

˝yciowo bliskie, zainteresowaç problemem in-
nych pos∏ów. W zwiàzku z tym jest przygoto-
wywana interpelacja, która - mam nadziej´ -
przywróci to, na co wszyscy od dawna czeka-
liÊmy, czyli realnà konsultacj´ spo∏ecznà. 

Projekt ten zosta∏ oddany do konsultacji
spo∏ecznych zaskakujàco szybko. Ârodowiska
pacjenckie by∏y zaskoczone.

Sàdz´, ˝e zmiana w zarzàdzie Ministerstwa
Zdrowia spowodowa∏a ruchy, które mo˝na na-
zwaç sprzàtaniem. Osoby, które zostajà starajà
si´ szybko doprowadziç rozpocz´te sprawy do
koƒca. Czasem pod poj´ciem „szybkiego do-
prowadzenia“ trafiajà si´ zjawiska bardzo nie-
zdrowe, które polegajà na wykorzystywaniu
sytuacji. Nie mówi´, ̋ e akurat w tym przypad-
ku tak by∏o. W ka˝dym razie projekt ten w for-
mie przygotowanej przez specjalistów po-
przedniego rzàdu znalaz∏ si´ w strumieniu kil-
ku wa˝nych i dobrych ustaw, pod którymi Pa-
ni Minister si´ podpisa∏a. 

Projekt rozporzàdzenia jest w tej chwili
w trakcie konsultacji spo∏ecznych. Czy opi-
nia Êrodowiska pacjenckiego jest brana pod
uwag´?

Projekt jest jeszcze w fazie konsultacji, trud-
no wi´c uprzedzaç fakty. Chc´ jednak podkre-
Êliç, ̋ e je˝eli ktoÊ u˝ywa pieluchomajtek, wóz-
ka, czy aparatu s∏uchowego i ma ÊwiadomoÊç
i mo˝liwoÊç skorzystaç z tych pseudokonsulta-
cji niech to wykorzysta, niech Êle listy z czym
si´ nie zgadza, albo co by chcia∏ zmieniç. JeÊli
nasz kraj b´dzie bardziej obywatelski to rozpo-
rzàdzenia i ustawy b´dà bli˝sze ˝yciu. 

Mog´ ju˝ teraz zapewniç, ˝e propozycje
zmian odnoszàcych si´ do projektu rozporzà-
dzenia sà mo˝liwe do wprowadzenia, a nawet
wi´cej, po moich pierwszych rozmowach
w Ministerstwie Zdrowia jestem przekonany,
˝e rozporzàdzenie o zaopatrzeniu ortopedycz-
nym nie wejdzie w ˝ycie w takiej formie w ja-
kiej mo˝na odnaleêç jego projekt na stronach
internetowych Ministerstwa. Dlatego wszyst-
kich zach´cam do pisania listów i maili. A je-
˝eli ktoÊ z czytelników Kwartalnika NTM nie
ufa Êcie˝ce urz´dowej, to ch´tnie deklaruj´ si´
byç pos∏aƒcem tych uwag i czekam na nie pod
adresem Marek.Plura@sejm.pl.

Jakie, wed∏ug Pana, nale˝a∏oby wprowa-
dziç zmiany do rozporzàdzenia o zaopatrze-
niu w przedmioty ortopedyczne i Êrodki po-
mocnicze? 

Zmiany, o które b´d´ zabiega∏ co do przy-
sz∏ego kszta∏tu rozporzàdzenia o zaopatrzeniu
to przede wszystkim urealnienie poziomu dota-
cji, tak  ˝eby zwrot „za darmo“ oznacza∏, ˝e pa-
cjent realnie nie musi dop∏acaç do zakupu tego,
co dotuje NFZ. Kolejna wa˝na sprawa to wery-
fikacja katalogu finansowanych przedmiotów.
Brakuje w nim wielu nowoczesnych i funkcjo-
nalnych protez, wózków itp., które pozwalajà
˝yç aktywnie. W zamian oferuje si´ dopisanie
do katalogu refundacji np. wk∏adki ortopedycz-
ne do butów. One kosztujà niewiele, ale mo˝na
by je przepisaç co drugiemu Polakowi, a wtedy

Kiepski projekt...
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